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Abstract:

This thesis presents the development and application of a novel iron-based catalyst,
synthesized via a microwave-assisted hydrothermal method, for the effective degradation of
Rhodamine B (RhB) in water treatment. Characterization confirmed its favorable morphological
and structural properties. The catalyst demonstrated high photocatalytic activity and reproducibility
across synthesis batches. Enhanced degradation was attributed not only to the intrinsic activity of
a-Fe20s but also to the presence of structural ions (sulphate, hydroxyl, and chloride), which likely
generated additional reactive radicals. In both dark and illuminated conditions, combining the
catalyst with H20: enabled complete RhB discoloration within one minute, indicating its strong
potential in heterogeneous Fenton and photo-Fenton processes under various lighting conditions.

Key words: Advanced Oxidation Processes, Photocatalysis, Wastewater treatment, Fenton process,
Dye degradation, Artificial intelligence.

Résumé :

Cette these présente le développement et I’application d’un nouveau catalyseur a base de fer,
synthétisé par une méthode hydrothermale assistée par micro-ondes, pour la dégradation efficace
de la rhodamine B (RhB) dans le traitement de 1’eau. La caractérisation a confirmé ses propriétés
morphologiques et structurales favorables. Le catalyseur a démontré une activité photocatalytique
¢levée et une reproductibilité sur plusieurs lots de synthese. Cette dégradation accrue a été attribuée
non seulement a I’activité intrinseque de I’a-Fe:20s, mais aussi a la présence d’ions structuraux, qui
ont probablement généré des radicaux réactifs supplémentaires. A la fois dans 1’obscurité et a la
lumicre, la combinaison du catalyseur avec H20O: a permis une décoloration compléte de la RhB en
une minute, ce qui témoigne de son fort potentiel dans les processus hétérogénes de Fenton et de
photo-Fenton sous diverses conditions d’éclairage.

Mots clés : Procédés d'oxydation avancés, Photocatalyse, Traitement des eaux usées, Procédé
Fenton, Dégradation des colorants, Intelligence artificielle.
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